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“Si al desembre no hem arribat a un text de la CASS 
aleshores entrarem el nostre”

MARC SEGALÉS
Andorra la Vella, 17/05/2005 

– Què ha faltat per acabar de girar la truita? 
– “ Ens ha faltat una setmana. Ho crec 
sincerament perquè hem hagut de fer una 
campanya a peu de carrer, lluny dels mitjans 
audiovisuals públics que estaven, diria, 
descaradament basculats cap al PLA. ”  
– Es penedeix de no haver pogut traslladar l’ 
Alternativa també a la llista nacional? 
– “ No, perquè crec que els ciutadans saben llegir 
els resultats, i ni Renovació Democràtica ni el 
Partit Socialdemòcrata volien esborrar l’ existència 
de dues propostes diferents encara que unides en 
una proposta de Govern com ara l’ Alternativa. Els 
ciutadans han vist que si sumen els vots nacionals 
d’ RD i del PS, insisteixo que clarament vinculats 
en una proposta de Govern, els andorrans han 
donat més vots a l’ Alternativa que al PLA, una 
altra cosa és el resultat electoral. Però en vots i en 
percentatge, l’ Alternativa en té més que el senyor 

Pintat. ”  
– El candidat del PLA deia fa dies que el PS havia recollit vots que no eren seus.  
– “ Els vots no són de ningú, i fins i tot no són ni del senyor Pintat ni de la gent que ell 
representa, que té un cert criteri patrimonial del país. Els vots són, sortosament, dels 
ciutadans. ”  
– A part de les parròquies centrals la sorpresa ha estat Ordino? 
– “ No, el que sabíem era que el pacte de l’ Alternativa recollia vots arreu del país, i 
molts, els resultats ho han demostrat, a la Massana i Ordino. La gran sorpresa a Ordino i 
la Massana ha estat essencialment no tan sols per als liberals, sinó per al CDA, que ha 
caigut en picat en llocs on semblava que tenia un feu consolidat. També a Ordino i a la 
Massana el PLA guanya amb majoria relativa, no absoluta, i és important adonar-se’ n. ”  
– Davant els resultats cal fer anar més enllà l’ Alternativa? 
– “ No cal pensar-hi, l’ Alternativa va més enllà. Quan es va signar tenia un projecte de 
quatre anys i el mantindrem com a mínim aquest període. I en aquests quatre anys hi ha 
unes eleccions comunals en què crec que és evident que l’ Alternativa ha de presentar-se. 
”  
– Què passa amb Canillo? 
– “ Canillo és la parròquia on el vot conservador està més arrelat de tot el país i també és 
el lloc on nosaltres no hem aconseguit, de moment perquè penso que ara ho farem, tenir 
un comitè local. Cal seguir l’ exemple d’ Ordino, on es va començar amb tres militants i s’ 
ha arribat al resultat obtingut en només dos anys de treball polític. Si ho hem fet a Ordino 
també ho podem fer a Canillo. ”  
– Quina serà la política del partit a partir d’ ara? 
– “ No sé què han de fer els altres però jo ara necessito no diré descansar, però sí 
desconnectar una mica d’ aquesta hipertensió política que ha durat sis mesos en el meu 
cas. Per tant, quan acabi el debat d’ investidura ja veurem què fem. Pintat vol dirigir un 
Govern minoritari o amb majoria relativa. L’ hem de deixar instal·lar-se a l’ edifici 
administratiu, veure quin Govern nomena i deixar-lo fer unes setmanes. Sobre l’ activitat 
del nostre partit suposo, perquè no estic a l’ executiva, que ens ho tornarem a mirar al 
setembre. ”  
– Hi ha hagut una voluntat real d’ arribar a un acord? 
– “ No puc parlar pels altres, però el PS i l’ Alternativa, ja que he anat a les negociacions i 
he parlat també amb RD i el GUPI, tenim una clara voluntat primer de tot de veure com s’ 
han de llegir els resultats electorals. El senyor Pintat pot dir el que vulgui, té 14 consellers 
i nosaltres 12, però tenim, nacionalment, més vots. Ell ho sap encara que no ho vulgui 
reconèixer i tal com li vaig dir la matinada del 24 al 25 d’ abril ha de saber si vol governar 
d’ esquenes a la majoria política i social electoral que representem o si no ho vol fer. Ni 
posarem pals a les rodes ni ens dedicarem a fer l’ oposició destructiva que alguns 
desitjarien. Som l’ Alternativa, tenim diverses propostes concretes i les començarem a 
portar a Casa de la Vall tan bon punt s’ hagi instal·lat el Consell General. És a dir, a partir 
de la primera setmana de juny començarem a portar tot el que és la proposta alternativa 



a la política liberal. ”  
– I del procés negociador? 
– “ Hem anat a unes reunions on el candidat liberal està obert a tot però no vol concretar 
res, i ja vaig dir que si el que pretenia és que féssim un pacte d’ Estat pel carril bus això 
ho pot fer el Govern sense passar pel parlament. Hem anat a dir que el resultat electoral 
demostra que el país necessita un canvi, que la majoria d’ electors que han anat a les 
urnes el volen, i que la Llei electoral no ha permès de concretar-lo. A partir d’ aquí tots 
hem d’ actuar responsablement. No puc pretendre que l’ Albert Pintat assumeixi el 
programa de l’ Alternativa i per tant del PS però el que no pot pretendre és que nosaltres 
haguem d’ assumir el programa liberal. Vam anar a les negociacions disposats a perdre 
algun llençol, el problema és que l’ Albert Pintat no volia perdre’ n cap i està obert a tot 
però no concreta res. En aquesta situació no som nosaltres els que no hem permès que s’ 
arribés a un pacte d’ Estat. Amb tot, el que hem aconseguit de moment és tornar la 
centralitat política on la Constitució la va posar i d’ on el PLA l’ havia retirada, el Consell 
General. ”  
– La famosa taula de diàleg? 
– “ Amb el tema de la taula de diàleg que proposem i que han assumit el conjunt de 
forces representades ara al parlament, el que hem d’ anar a fer és des del Consell General 
els grups parlamentaris obrir aquest diàleg amb els interlocutors econòmics i socials, que 
alguns ja fa anys que teníem obert i d’ altres l’ encetaran ara, i després veure quines 
propostes concretes es poden fer. Això no té res a veure amb la propaganda, el Govern 
ens acaba ara de demostrar com es poden malgastar els diners públics al servei de la 
propaganda, en el pitjor sentit de la paraula, amb la tramesa que està fent aquests dies 
dels acords amb Europa. ”  
– Però en la qüestió d’ Europa es parteix des de punts molt diferents.  
– “ No em cansaré de dir que l’ acord de cooperació està buit de contingut, que no 
concreta res i que s’ ha d’ anar més enllà. S’ hauria d’ anar cap a unes propostes que 
permetin que la gent d’ Andorra, empresaris, treballadors, joves que vulguin estudiar 
primer i treballar després fora d’ Andorra, vegi que amb la UE podem arribar a uns 
acords. Si això ho podem fer des del Consell treballant els tres grups parlamentaris crec 
que ja haurem aconseguit alguna cosa. ”  
– Quins llençols està disposat a perdre el PS? 
– “ A veure, nosaltres no som els de ‘ l’ interès del país passa per davant de tot’ . Per 
nosaltres el que passa per davant de tot són les persones que viuen i treballen a Andorra. 
Quan parlo de llençols el que dic és que no li demano al PLA que em firmi l’ acord d’ 
associació però el Partit Liberal ha de ser conscient que nosaltres no podem acceptar l’ 
acord de cooperació, i que per tant hauríem de trobar un terme mitjà en tot això. No hem 
anat a la negociació com hi va anar Albert Pintat en situar temes sobre els quals 
considerava que no es podia parlar. No en busco, però si algú vol responsables del perquè 
no s’ ha arribat a un acord, que els cerqui del costat dels que abans d’ arribar a Casa de 
la Vall ja havien dit que d’ aquest tema no en volien parlar. ”  
– Què és irrenunciable per al PS? 
– “ Tenim un plantejament social avançat, clar i europeista. Si les urnes no ens han donat 
la majoria hem de perdre algun llençol però volem que s’ augmentin les pensions i si pot 
ser a l’ octubre que no esperem al del 2006, volem que hi hagi un reconeixement de l’ 
activitat sindical clar i precís, no en els discursos sinó en la realitat. Podem perdre algun 
llençol en algunes propostes que fèiem en aspectes socials però no en aquests que acabo 
d’ esmentar. No podem fer passar el cent per cent del programa però si aquells que diuen 
que volen dialogar i que estan oberts a tot no volen ni acceptar el 5% del nostre 
programa haurem de constatar allò que 14 més 2 fan 16. Si això és així hi ha una majoria 
parlamentària clara, no social, que penso que responsablement hauran d’ exercir. ”  
– Tenen previst entrar una proposta per pujar les pensions? 
– “ Volem esgotar fins allà on sigui raonable la visualització d’ aquesta disposició de l’ 
Albert Pintat a parlar de tot i veure fins on arriba. El vull creure sincer, i el dia que no ho 
cregui faré una roda de premsa per dir que em considero enganyat. Tampoc no farem res 
per trencar aquesta possibilitat, però això té un calendari concret i precís. La comissió 
dels grups parlamentaris ens hem de posar a treballar ja al juny i aleshores es constatarà 
fins on arriba la voluntat de diàleg. El calendari s’ acaba al desembre. Si aleshores no 
hem arribat a un text de la CASS, interpretarem que no hi ha voluntat i entrarem el 
nostre. ”  
– El mateix termini per a d’ altres textos? 
– “ No hem presentat candidats a Sindicatura però no revelem cap secret si diem que 
estarem al debat d’ investidura. Allà, el programa que presentarà el candidat del PS i de l’ 
Alternativa marcarà també un calendari. Caldrà constatar que aquest nou estil, que l’ 
Albert Pintat vol representar, té uns límits molt clars, els que li marca la seva díficil 
assumpció del lideratge dins el partit. He estat dient que podríem arribar a uns acords si a 
Pintat el partit el deixava. Concloc que no l’ han deixat arribar. No sé si iniciada la 
legislatura, al juny, estarà en una disposició diferent de la d’ aquests dies a Casa de la 
Vall. Si no ho està, nosaltres, des de la responsabilitat donada pels electors, plantejarem 
proposicions de llei sobre tots els aspectes essencials del programa de l’ Alternativa. ”  
– I què li fa pensar que hi pugui haver aquest canvi? 
– “ Hi ha qui diu que el temps ho cura tot i, sobretot, el temps ajuda a curar ferides. 
Entenc que hi ha qui ha sortit molt tocat de les eleccions i potser no ho ha acabat de pair. 
El tema és veure si la digestió es pot fer en el primer període de sessions o no. Si la 
digestió de la patacada electoral no es pot fer en aquest temps segur que ja no es farà i 
esdevindrà una indigestió. Si és així, tindrem una legislatura complicada perquè nosaltres 
responsablement exercirem el paper d’ oposició alternativa i portarem el debat a Casa de 



la Vall. ”  
– Quin Govern espera?  
– “ No diré que estic desconcertat perquè no és ben bé la paraula però com tinc dubtes 
que l’ Albert Pintat pugui realment controlar la galàxia liberal, suposo que hi haurà un 
Govern que vindrà derivat pels diversos regnes parroquials del PLA. Si això és així 
difícilment es tindrà una visió de projecte global i d’ Estat, però en tot cas tampoc no vull 
precipitar-me, ja ho veurem quan surti. ”  
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